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Acta de la reunió del Consell de Salut del districte d’Horta-Guinardó 

Data: 05/10/2022 

Sala d’actes de la Biblioteca Can Mariner Horta 

Inici: 16.30 h 

 

Assistents: 

Maria Luisa d'Addabbo. Consellera de Salut d'Horta-Guinardó 

Custodia Moreno. Vicepresidenta del Consell de Salut. Vocal de Salut AVV Can Baró 

Jordi Armengol. Consorci Sanitari de Barcelona 

Pilar Solanes. Departament de Salut Ajuntament de Barcelona 

Lucia Artazaco. Agència Salut Pública de Barcelona 

Jordi Villar. Tècnic de Salut Serv. Persones i Territori d’Horta-Guinardó, secretari del Consell de 

Salut. 

 

Grups municipals: Sergi Perea GM PSC; Magna Martín GM ERC, Carme Cànovas GM JxC; 

Nicolás Ortiz GM C’s. 

Representants dels serveis de salut i socials: Miquel Àngel Viciana, (Hospital de Sant Pau); 

Manel Borrego (Hospital de Sant Rafael); Raquel Ceballos (CAP Sant Rafael); Marta Berruezo 

(Associació Salut Mental Horta-Guinardó); Ana Martí, Elena Suarez (Hospital Vall d’Hebron); 

Anna Callés (EAPT Horta, Carmel i Sant Rafael). 

Representants d'entitats i AVV del Districte: Ferran Lloret (Nous Horitzons), Carme Beltran (FC 

Martinenc), Teresa Rodríguez (AVV Joan Maragall del Guinardó): Maria Teresa Martínez (AVV 

Horta); Lluís Cairell (AVV Teixonera); AVV Sant Genís dels Agudells: Manuel Espinosa, 

Sacramento Burgos.  

 

 

1. Benvinguda i aprovació, si s’escau, de la darrera acta 

 

S’aprova l’acta sense cap esmena. 

La Consellera explica que hi ha un seguit de punts que vénen arrel de la petició de l’AVV Horta i 

que els hem inclòs a l’ordre del dia, també excusa al tècnic de Democràcia Activa no ha pogut 

assistir per un altre compromís i que havia de complementar l’explicació d’un d’aquests punts. 

 

2. Actualització pactada del Reglament del Consell de Salut  

 

La Consellera fa la proposta seria la constitució d’una comissió de treball per fer l’estudi i 

actualització del reglament del Consell de Salut. El termini per fer-ho el termini es fins el 14 

d’octubre i s’ha d’escriure al tècnic referent.  
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La Custodia Moreno pregunta quin és el canvi que s’està produint a nivell de normativa. Li 

responem que s’està treballant en l’aprovació del nou reglament de participació de la ciutat. 

Estarem acompanyats pel tècnic de Democràcia Activa.  

 

3. Canvi de vicepresidència del Consell de Salut 

 

La Consellera cedeix la paraula a la Custodia Moreno per tal que expliqui aquest punt. La 

Custodia Moreno considera que, per salut democràtica, havia de plantejar aquesta qüestió i 

creu que aprofitant l’arribada del nou reglament és també un bon moment per poder 

replantejar aquesta vicepresidència.  

 

La Pilar Camp de Tres Turons explica que el consell de salut no té res a veure amb el que era 

abans, considera que el consell ara és un espai d’informació i no de participació. Li agradaria 

que les peticions de les entitats fossin escoltades i que es fes devolució. Considera que és un 

instrument que li serveix a l’Administració, però no a les entitats. 

La Maria Luisa d’Addabbo explica que per això s’està plantejant aquesta comissió de 

treball, tot i això, també apunta que en aquest espai cal trobar un equilibri entre les 

peticions de dades que existeixen i l’existència d’un espai de reflexió i participació. 

 

La Sacramento Burgos valora positivament que hi hagi aquest espai per a les entitats per a dir-

hi les seves, i explica que ells han tingut una relació positiva i que quan han demanat alguna 

cosa s’han sentit escoltades i considera que el consell sí és un espai útil. 

 

La Custodia Moreno recupera la idea original del consell com a espai on coincideixin 

administració, veïnat i entitats on poden tenir un diàleg entre les tres parts, i tot i que a 

vegades s’hi que ha servit per explicar moltes dades, però que també cal, per part de tots els 

membres, poder tenir la capacitat de trobar l’equilibri entre aquestes dues parts.  

 

La Carme Beltran, creu que el que s’està fent actualment, a nivell de participació, i que seria 

interessant passar el que passa als consells del caps al consell de barri. Que les dades 

informatives, podries ser reunions obertes per a tota la ciutadania i no només per a membres 

del consell. Coincideix amb la Sacramento Burgos que és un espai útil i també amb la Pilar 

Camp que la part de participació ha anat una mica de baixada. Considera que propostes, com 

la del FC Martinenc, de no fumar en espais públics, haurien de tenir un retorn que ara mateix 

no es dona. Pel que fa a la renovació considera que donat el temps que queda de mandat, no 

sap si val la pena fer-ho ara o esperar al nou equip de govern.  

La Lucía Artazco mirarà d’esbrinar quina és la resposta que es va donar per tal de 

poder-la compartir amb la resta del consell. 

 

4. Estat de situació a setembre 2022 de l’accessibilitat dels pacients d’Horta Guinardó  als 

equips d’atenció especialitzada de l’HVH. Visites, Intervencions Quirúrgiques i Proves 

Diagnòstiques. Accions de millora proposades. A càrrec Hospitals HVHV/HSR/HSPau  

 



 
Districte d’Horta-Guinardó 
Direcció de Serveis a les Persones i al Territori 
Ronda Guinardó 49 
08024 Barcelona  
La Consellera cedeix la paraula a en Jordi Armengol per tal d’explicar la situació de les dades 

d’accessibilitat. Fa la presentació del Francesc Fanjo el nou representant de l’Hospital Sant 

Rafael, se li dóna la benvinguda. Es vol convidar a l’Anna Carol al proper consell per fer-li un 

reconeixement.  

 

Abans d’entrar en les dades li agradaria poder contextualitzar les dades, per exemple, la salut 

no només és la part hospitalària, si no que també la promoció i prevenció també en formen 

part. També cal posar en valor la incorporació dels nous perfils dels REBEC’s i saber si aquestes 

intervencions tenen impacte en el territori. Avança que s’incorporaran nutricionistes, 

higienistes i fisioterapeutes. També es planteja que ara mateix es facin equips de metge, 

infermeria i auxiliar administratiu per a cada pacient (professionals referència).  També fa 

referència a l’impacte que s’està donant en la salut pública a conseqüència d’augment de 

problemes de salut mental.  

 

Elena Saier (coordinadora Hospital Vall Hebron) contextualitza les dades. Estan reformulant les 

programacions de les cirurgies per poder entrar en els terminis de garantia, també s’han 

adequat dos quiròfans i se n’han construït dos més. La pandèmia també ha provocat una 

distorsió en la programació. Pel que fa a les proves diagnòstiques, tenen un percentatge elevat 

de pacients fora de garantia, tot i que han augmentat el nombre de proves fetes, el nombre de 

llista d’espera també augmenta. La seva bossa destaca en colonoscòpies i ecocardiografies. Ara 

estan treballant en la recuperació d’espais que eren menys operatius pels protocols Covid. 

 

La Teresa Martínez a AVV Horta va veure unes dades on es diu que Vall d’Hebron opera a 

pacients de fora de la seva fora d’influència i vol saber quin nombre de cirurgies es fan 

d’aquest perfil de pacient. Els agradaria que aquestes dades fos públiques i que són públiques.  

L’Elena Saier diu que són molt curosos amb aquest tema, però també són conscients 

que per la naturalesa d’aquest hospital, ja que és terciari, fa que aquestes situacions es 

puguin donar . 

En Jordi Armengol diu que és un tema que els preocupa i que tenen present, i que 

també tenen controlat el nombre de consultes externes i el volen controlar i fer-ne 

seguiment. 

La Teresa Martínez també considera que a la Primària haurien de tenir les dades de 

llista d’espera de les intervencions per a les especialitats per tal que els pacients 

puguin decidir amb la màxima informació.  

 

En Francesc Fanjó explica les dades de l’Hospital de Sant Rafael, explica que tenen poca llista 

d’espera. I per això també, si no tenen llista d’espera, també tenen capacitat per donar suport 

a les llistes d’espera d’altres hospitals, de fet, tenen un programa de col·laboració amb 

l’Hospital de Vall d’Hebron en aquesta línia. No tenen unes instal·lacions molt grans, però 

mirem de treballar en la eficiència d’aquestes. Pel que fa a les proves diagnòstiques, han baixat 

una mica la seva activitat, un dels motius és que ara tenen un TAC nou que els permet fer el 

doble de proves, però que fins que no ha estat operatiu han anat una mica tard. També explica 

que part de l’augment de peticions de proves ve donat perquè l’assistència primària està 

recuperant la seva activitat habitual i això provoca aquest augment de peticions. També hi ha 
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un augment en el nombre de consultes externes i tot i això, han baixat el nombre de llista 

d’espera. Tot i això, la demanda que hi ha, ara mateix, és molt alta. Tenen problemes per 

donar resposta a totes les demandes de les especialitats.  

 

En Miquel Àngel Viciana explica les dades de l’Hospital de Sant Pau, contextualitza que ells 

atenen a la zona del sud del Túnel de la Rovira i que per tant, potser no tenen el pes en 

comparació als altres hospitals. La previsió és que acabin l’any amb totes les intervencions dins 

del termini de garantia. Mantenen els quiròfans al 100% de la seva capacitat de càrrega. 

Només puntualitza que una de les dificultats més grans que tenen és explicar que a algú a qui 

s’està atenent que haurà de seguir la seva atenció al seu hospital de referència. Pel que fa a les 

proves diagnòstiques tenen algun problema amb algunes proves concretes, com les 

ressonàncies magnètiques, tot i que ara ja tenen els recursos funcionant a ple rendiment. Han 

fet conveni amb una institució pública per tal d’agilitzar aquest procés.  

 

La Pilar Camp de Tres Turons pensa que caldria fer un esforç en la prevenció i l’educació en 

hàbits saludables. Li agradaria saber quantes d’aquestes exploracions ja són patologia, 

considera que se’n fan més del compte perquè la primària no pot absorbir i això també és part 

del negoci de l’àmbit privat de la salut. S’hauria de posar èmfasi en educació per la salut. 

 

En Lluís Cairell (AVV Teixonera) considera que no es fa prou inversió en salut i li sembla que un 

dels problemes més importants són les retallades que es van fer en el seu moment. Considera 

que el sistema està fallant quan fa 15 anys era l’enveja de tota Europa. També explica que hi 

ha oposicions a l’IMSS i que encara no s’han resolt. Falta d’inversió. 

 

La Carme Beltran fa una reflexió i es pregunta si hi ha dades de les persones a qui s’ha trucat 

durant els mesos de juliol i agost i que quan se’ls ha trucat han demanat que se’ls posposi la 

intervenció. L’Elena Saier diu que aquesta situació es dóna, a l’estiu i també per Nadal.  

 

5. Resposta preguntes AVV Horta  

 

D’acord amb els representants de l’AVV d’Horta aquest punt el tractarem en el proper consell.  

 

6. Altres informacions  

 

La Consellera explica que s’ha implementat el projecte de Vila veïna al districte i farem arribar 

la informació. 

 

7. Precs i preguntes 

 

La Sacramento Burgos demana per la convocatòria de la taula comunitària del CAP de Sant 

Rafael.  

 La REBEC de Sant Rafael explica que es convocarà en dues/tres setmanes. 
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La Teresa Martínez es queixa de que alguns processos es tallen quan hi ha canvis en les 

persones que gestionen els projectes i que caldria poder consolidar els projectes engegats.  

 

Proper consell serà a principis de gener.  

 

Acabem a les 18.40 


